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تعلل ۱۸ ساله در تعیین حریم 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران: حریم شــهرهای پیرامون تهران باید توسط دولت تعیین شود 
 و ۱۸سال است که تعیین نشده و باعث مشــکلات متعددی برای مدیریت شــهری شده است. از 
سال ۱۴۰۲ پس از تعیین تکلیف، هزینه سنگینی کردیم و بسیاری از آرای قلع و قمع اجرا شد و سعی 

کردیم ساماندهی جدی داشته باشیم.

نامه نگاری با وزیرکشور و استاندار
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران:یکی از مسائل اساسی تهران، ساماندهی 
حریم است. با وزیر کشور و استاندار، نامه نگاری هایی صورت گرفته و امیدواریم به خودشان بیایند 
و وضعیت را درست کنند. کشمکشی در حریم مناطق ۱۷، ۱۸ و ۱۹ ایجاد شده است. از این وضع 

مردم قطعا سود نمی برند و کارخانه خواران و زمین خواران سود خواهند برد.

ایجاد هرج و مرج با لغو مصوبه حریم
پرویز سروری، نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران:استاندار قبل، حریم را به صورت 
یکپارچه در اختیار شــهرداری قرار داد تــا آن را کنترل کند. در این دوره تصمیم ســابق لغو و 
هرج و مرجی در حریم ایجاد شده و شورا و شهرداری به دنبال این هستند که به صورت یکپارچه 

حریم را مدیریت کنند. اگر این اتفاق نیفتد نگرانیم که حریم از بین برود.

لزوم توجه به تنفس گاه تهران
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر تهران: ما در 
حال حاضر با برخورد اختلافی در حریم تهران مواجه هستیم و تفسیر غلطی توسط وزارت کشور 
از حریم وجود دارد که باید تدبیری برای آن اندیشیده شود. حریم پایتخت تنفس گاه زیستی شهر 

تهران است؛ علاوه بر این، فضایی برای اجرای پروژه های آینده شهر است.

حریم به نقطه بحران تبدیل شده
حمید صارمی، معاون شهرسازی و معماری شــهردار تهران: تعدد مراکز تصمیم گیر و نبود 
انسجام مدیریتی، حریم تهران را به نقطه ای بحرانی رسانده اســت. لغو طرح راهبردی حریم، نفس 
پایتخت را بند می آورد. اگر امروز اقدامی جدی نکنیم، فردا با پدیده ای خطرناک تر از توسعه بی ضابطه 

و ساخت وسازهای حاشیه نشینی روبه رو خواهیم شد که کل کشور را تحت تأثیر قرار خواهد داد.

نابودی منابع طبیعی توسط زمین خواران
احمد صادقی، رئیس شورای اسلامی استان تهران: اختلافات مدیریتی و هرج و مرج در 
سیاستگذاری و نبود یک واحد نظارتی برای حریم شهر تهران باعث شده که شهرداری تهران و 
شهرستان های اطراف دچار اختلاف شوند. عدم نظارت تهران بر حریم پایتخت پیامدهای جدی 

برای توسعه شهر، محیط زیست و اقتصاد منطقه دارد.

مریم باقرپور  گزارش
حریمتهرانزیرذرهبینرسانههاروزنامه نگار

تور بازدید خبرنگاران از حریم منطقه ۱۸پایتخت برگزار شد
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مهدی صداقتی، مدیرعامل ســازمان مهندسی و عمران شــهر تهران: میانگین تولید و پخش آسفالت طی روز در 
تهران ۹۰۰۰تن معادل ۸برابر مساحت زمین فوتبال استادیوم آزادی است که در 6 کارخانه آسفالت تولید می شود. 

شهرداری تهران روزانه به طور میانگین5۰میلیارد تومان صرف بهسازی روکش آسفالت پایتخت می کند. 

بزرگراهشهیدستاریمسدودمیشود
ســرهنگ رابعه جوانبخت، رئیس اداره تصادفــات پلیس راهور تهــران: به منظور تکمیل عملیــات تعریض پل، 
مســیر شــمال به جنوب بزرگراه شــهید ســتاری از مقطع دوربرگردان پایین تر از بلوار فردوس از ســاعت ۲۳:۳۰ 
شب پنجشنبه یکم خرداد تا ساعت 5:۳۰ روز بعد به مدت ۴شب متوالی در همین بازه زمانی مسدود می شود.

آغازعملیاتمرمتخانهموزهآیتاللهطالقانی
سیدمحمد ناظم رضوی، مدیرعامل شرکت توسعه فضاهای فرهنگی شهرداری تهران: نقشه ها و طرح های 
پیشنهادی استحکام بخشی خانه موزه آیت الله طالقانی مورد تأیید اداره کل میراث فرهنگی قرار گرفت که پیرو 

آن، کار پیمانکار برای عملیات مرمت و استحکام این خانه موزه شروع می شود. 

پایان17سالانتظار
داوود گودرزی، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهردار تهران: شهردار تهران دستور آنی تبدیل وضعیت 
استخدامی نیروهای شرکت شهربان و حریم بان را ابلاغ کرد و به انتظار ۱۷ساله پایان داد. بیش از ۲۳۰۰نیرو از 

قرارداد حامیان به قرارداد هادیان و از قرارداد ثابت به کارگر رسمی تبدیل می شوند.

نیلوفر ذوالفقاری؛ روزنامه نگاردر شهر

سیدمحمد فخار ؛ روزنامه نگارمحیط زیست

صفحه آرا: آرش شاه سمندیصفحه آرا: آرش شاه سمندی

گره گشایی از دردسر کهنه محله کن 
سال هاست اهالی محله کن با معضلی به نام آب گرفتگی 
معابر و نبود مدیریت رواناب ها درگیر هستند. بافت قدیمی 
و باغی و کم عرض بودن معابــر در کنار وجود معارضان و 
برخی از مشکلات دیگر، این گره قدیمی را کور کرده بود، 
اما حالا شهردار منطقه ۵ خبر داده که با هدف نوسازی بافت  
فرسوده محله کن، با درخواست های مکرر اهالی ابرپروژه 
مدیریت بهینه رواناب ها و پیشگیری از آب گرفتگی های 

معابر و منازل در این محله آغاز شده است.

مراحل پروژه جمع آوری آب های سطحی محله کن 
طراحی و احداث سیستم های زهکشی و کانال های جمع آوری 
آب در نقاط مختلف این محله، مرحله اول اجرای پروژه است. 
این سیستم ها رواناب ها را به پایین دست محله و رودخانه های 
طبیعی هدایت می کنند تــا از بــروز آب گرفتگی و تخریب 

زیرساخت ها در زمان بارش های سنگین جلوگیری شود.

پروژه در کدام خیابان های کن اجرا می شود؟
فاز اول این پــروژه در خیابان های الغدیر یکــم و امامزاده 
جعفر)ع( در حال اجراست و در مراحل بعدی، خیابان های 
رحیمی، حسینیه سرآســیاب، آیت الله تهرانی و دیگر معابر 

فرعی محله کن نیز تحت پوشش قرار خواهند گرفت.

چرا مشکل رواناب ها درمحله کن حل نمی شد؟
 وجود بافت قدیمی و باغی

 عبور مسیر آبیاری باغ ها از زیر خانه ها
 وجود معارضان تاسیساتی مانند آب، برق، گاز و مخابرات

۵دستاورد اجرای پروژه مدیریت بهینه رواناب ها در کن
۱.هدایت آب های سطحی

۲.پیشگیری از آب گرفتگی های معابر و منازل
۳.تغییر مسیر آبیاری باغ ها 

۴.تسهیل فرایند اخذ مجوزهای تخریب 
5.نوسازی بافت مسکونی

ارتقای کیفیت زندگی در محله کن
محمدرضا پوریافر، شــهردار منطقه ۵: مشکل 
رواناب ها در محله کن به دلیل پیچیدگی های خاص 
این محله تاکنون مسکوت مانده بود. اجرای این پروژه 
با دشواری های فراوانی همراه بود، اما مدیریت شهری 
منطقه ۵ با همکاری دســتگاه های ذی ربط، مصمم 
به حل این معضل ۱۵ســاله و ارتقای کیفیت زندگی 
ســاکنان محله کن شده اســت. این پروژه بخشی از 
تلاش های شــهرداری برای بهبود زیرســاخت های 
شــهری و ارتقای کیفیت زندگی در محله کن است. 
با وجود چالش های پیــش رو، اجرای این طرح گامی 
مهم در جهت رفع معضلات دیرینه این محله و کمک 
به نوســازی خانه های قدیمی اهالی و ایجاد محیطی 

امن تر و پایدارتر برای ساکنان آن خواهد بود.

 رفع مشکلات شبکه هدایت
 رواناب  شهری

محمدصادق خیرخواه، مدیرعامل ســازمان 
مشاور فنی و مهندسی شهر تهران: مطالعات و 
طراحی  پروژه های شبکه اصلی جمع آوری و هدایت 
آب های سطحی پایتخت با هدف توسعه این شبکه به 
انجام رسیده است. اجرایی شدن این پروژه ها به رغم 
وجود طیف متنوعی از محدودیت های اجرایی، بخش 
مهمی از مشکلات مربوط به رواناب  شهری را برطرف 
خواهد کرد. این اقدامات به منظور مطالعه و طراحی 
شــبکه اصلی هدایت و جمع آوری آب های سطحی 
صورت گرفته و شامل تکمیل مطالعات و طراحی های 

۸پروژه است.

 تکمیل مطالعات ۸پروژه 
جمع آوری آب های سطحی

شــبکه اصلی جمع آوری و هدایت آب های ســطحی 
پایتخت که در ســال های اخیر به علــت کمبود منابع 
آب اهمیت پیدا کرده، توســط مدیریت شهری با دقت 
فراوان دنبال می شود. جدیدترین خبر اینکه مطالعات و 
طراحی های ۸پروژه از شبکه اصلی جمع آوری و هدایت 

آب های سطحی پایتخت به پایان رسیده است.

8پروژه طراحی شده کدامند؟
۱. رفع گلوگاه سیلابی کانال در خیابان خواجه عبدالله

۲. سرشاخه خیابان مقدس اردبیلی
۳. مرمت کانال سیل برگردان غرب

۴. مرمت کانال ابوذر در خیابان پیروزی تا خیابان کیوان
5. اتصال کانال های ۲ و ۳ آزادگان به رودخانه کن

6. مجرای خیابان وردآورد
۷. مجرای جوزانی

۸. مجرای شریانی تونل سرخه حصار 

7450
متر طول پروژه 

جمع آوری آب های 
سطحی است.
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پروژه برای هدایت 

آب های سطحی تهران 
در حال اجراست.

Fatemeh_Sp
fatima57457@

ولــی جــدی جــدی ۴۰۰۰ تا تیــم با هــم گل 
کوچک بازی کــردن، اونم با این تیپایی که 
زده بودن و این جمعیت جوانی که تو پارک 
ولایت بود قشــنگ حــال و هــوای دهه6۰ 

شده بود. #بزرگ ترین_گل_کوچک

Elham
ElhamRashtizade@
در  جــوان  تیم هــای  چشــمگیر  حضــور 
#بزرگ ترین_گل_کوچــک جهــان در پارک 
ولایــت تهــران، نویدبخــش آینده ای روشــن 
است. به این نسل پرانرژی افتخار می کنیم.

سیناااا
sinnaee@

اونقدر گل زدم که گرد و خاک بلند شد. وای 
پسر دوباره شور گل کوچیک برگشته درست 

همون جوری که تو خاطره هامون بود.
#بزرگ ترین_گل _کوچک 

باران
baaraan66@

نســلی کــه خاطره هایشــان را دوبــاره 
بــازی کردنــد دوبــاره برگشــتند بــه زمانی 
کــه تنهــا دغدغه شــان تــوپ پلاســتیکی 
برای گل کوچک بــود. رویــداد هفته آخر 
اردیبهشت در بوستان ولایت خاطره ها 

را زنده کرد.#بزرگ ترین_گل _کوچک

تنور گل کوچک بوستان ولایت
داغ داغ در فضای مجازی

مســابقات گل کوچک ایــن روزهــا در بوســتان ولایت 
در حال برگزاری اســت و هــزاران  جوان تهرانــی در این 
مسابقات شــرکت کرده اند. واکنش فضای مجازی به 

این مسابقات خیره کننده است.

همزمــان بــا برگــزاری مســابقات گل کوچک در 
بوســتان ولایــت به عنــوان بزرگ تریــن رویــداد 
ورزشی جهان در این رشته که با حضور ۳۰هزار 
نفر در قالــب ۴هــزار تیم برگزار شــد، کلیــدواژه 
#بزرگ ترین_گل_کوچک ترند نخست توییتر 

فارسی و در اینستاگرام پرتکرار شد.

همشهری
hamshahrinews@

سعیده مرادی؛ روزنامه نگارحمل و نقل

توسعه و بهسازی مسیر 
۷کیلومتری علی آباد 

مسیرهای ویژه دوچرخه سواری در معابر، پیاده راه ها 
وبوستان ها در گوشه و کنار تهران در حال توسعه است. 
یکی از این مسیرها در منطقه۱6 قرار دارد که بهسازی 
آن در حال انجام است؛ ۷کیلومتر مسیری که با هدف 
ترویج حمل ونقل پاک در جنوب پایتخت 
ایجاد می شود تا شهروندان بیشتری به 

سمت دوچرخه سواری سوق پیدا کنند.
بیش از ۲کیلومتردرصد پیشرفت پروژه: پایان: خردادماهشروع: اردیبهشت ماهطول: ۷کیلومترمسیر دوچرخه سواری نام:توسعه و بهسازی مشخصات پروژه

توسعه مسیرهای دوچرخه سواری 
برای ترویج حمل ونقل پاک

حسین کاشانی پور، شهردار منطقه ۱6:با توجه به 
نزدیک شدن به ایام تابستان و احتیاج به فضای مناسب 
و ایمن در مسیرهای دوچرخه ســواری برای شهروندان 
به ویژه دانش آموزان، عملیات اجرایی بهسازی مسیرهای 
دوچرخه سواری با هدف توسعه حمل ونقل انسان محور و 
ارتقای زیرساخت های حمل ونقل غیرموتوری و پاک جزو 
برنامه های معاونت حمل ونقل و ترافیک منطقه قرار گرفته 
است. در حال حاضر، بیش از ۷کیلومتر مسیر دوچرخه در 
سطح منطقه۱۶ وجود دارد که این معابر قابلیت توسعه 
مســیر دارند و مطالعات آن نیز در دســتور کار مدیریت 
شهری منطقه قرار دارد. هدف این پروژه، ایجاد بسترهای 
ایمن، در دسترس و استاندارد برای تردد دوچرخه سواران 
و کاهش وابستگی به وسایل نقلیه موتوری است؛ اقدامی 
که می تواند به بهبود کیفیت زندگی شهروندان و ارتقای 

زیست پذیری در جنوب تهران منجر شود.

در گام نخست، بهسازی مســیر دوچرخه از 
ایستگاه متروی علی آباد تا خیابان باستانی پور 
آغاز شده است و در ادامه، این مسیر تا خیابان 

خسرو احمدی توسعه می یابد.

اهداف پروژه 
 توسعه حمل ونقل پاک
 ترویج دوچرخه سواری

 ارتقای ایمنی عبور و مرور
 بهبود کیفیت زندگی شهروندان 

 ایجاد فضایی مناســب برای اوقات 
فراغت شهروندان

 توسعه حمل ونقل انسان محور

مسیر دوچرخه ســواری 7کیلومتری 
ازچه محله هایی می گذرد؟

 علی آباد جنوبی
  علی آباد شمالی
  نازی آباد شرقی
  نازی آباد غربی

  خزانه
  یاخچی آباد

10 
میلیارد ریال 

 بودجه 
اختصاص یافته 

برای توسعه مسیر 
دوچرخه سواری 

است.

مدتی اســت موضوع اختلاف شهرداری 
تهران با مجموعه بهمن موتور بر سر زمینی 
در حریم جنوب تهران سرتیتر رسانه ها 
شده است. ماجرا از این قرار است که در 
نبود مدیریت یکپارچه حریم پایتخت، این 
شرکت خودروسازی در 2ماه اخیر زمینی 
با کاربری کشاورزی را حصارکشی کرده و 
درصدد تغییر کاربری آن است؛ حال آنکه 
شــهرداری این اقدام را تخلف آشکار و 
تجاوز به حریم شــهر می داند و درصدد 
صیانت از حقوق شــهروندان است. این 
موضوع باعث شد جمعی از اصحاب رسانه 
برای اطلاع از کم وکیف ماجرا به محدوده 

حریم منطقه۱۸ درجنوب تهران بروند.

انبار کانتینرها 
کمی از ســاعت ۷صبح گذشــته که ۲ون 
حامل خبرنگاران و عکاسان خبری به حریم 
منطقه۱۸ و زمین مورد اختلاف می رسد. 
ون از جاده خاکی باریکی عبور می کند که 
در یک طرف آن درختان توت و زمین های 
کشاورزی دیده می شــوند و طرف دیگر با 
حصاری از بلوک های بتنی پوشــیده شده 
اســت.  در محوطه محصورشده، انبوهی از 
کانتینرهای رنگی شرکت بهمن موتور که 
روی هم دپو شــده اند، توجه خبرنگاران را 

جلب می کنند.

حصارکشی زمین کشاورزی و خشک شدن قوری چای 
علی زیاری، شهردار ناحیه۶ منطقه۱۸ که در این بازدید خبرنگاران را همراهی می کند، با اشاره 
به دیوارهای بتنی می گوید: »در زمینه نگهداری از حریم منطقه۱۸ و ریه های تنفســی شهر، 
به دلیل عدم مدیریت واحد بر مجموعه حریم مشکلاتی پیش آمده و درنتیجه ۶۰۰متر طول در 
محدوده زمین های زراعی بدون مجوز قانونی دیوارکشی شده است.« او با نشان دادن محدوده 
دیوارکشی ادامه می دهد: »طبق مصوبه شورای عالی شهرسازی این محدوده حریم منطقه است 
و در یک ماه ونیم اخیر اختلافاتی در بحث مصوبه ها و بخشنامه ها به وجود آمد که باعث شد این 
دیوارکشی ها انجام شود.« صحبت های زیاری که تمام می شــود، ون خبرنگاران از کنار کانال 
خشک شده  ای به نام قوری چای عبور می کند. زیاری می گوید: »یکی دیگر از تخلفات انجام شده 

مسدودکردن مسیر کانال قوری چای و درنتیجه خشک شدن آن است.« 

این اراضی خریداری شده است 
با ازدحام عکاســان و خبرنگاران در محوطــه کارکنان بخش 
حراســت شــرکت بهمن موتور به همراه مشــاور ایــن گروه 
خودروسازی به بیرون محدوده حصارکشی شده می آیند. همایون 
ساویز، مشاور گروه خودروسازی بهمن در جمع خبرنگاران حاضر 
می شــود و می گوید: »این اراضی که مســاحت آن ۱۲۰هکتار 
است، در سال۱۴۰۱ توسط یکی از شرکت ها به مزایده گذاشته 
شــد و گروه بهمن آن را خریداری کرده است. سند تک برگ و 
استعلامات آن نیز وجود دارد. زمین بایر است و دامداری مستقر 
در آن به قزوین انتقال پیدا کرده و محصولات کشاورزی ای که در 
آن تولید می شده برای استفاده دام بوده و هیچ استفاده دیگری 

بعد از آن از زمین ها نشده است.« 

به ما گفتند با شهرداری تهران کاری نداریم 
ساویز در پاسخ به ســؤال خبرنگاران مبنی بر واقع شدن 
زمین در حریم تهــران هم اینطور می گوید: »براســاس 
نامه های ابلاغ شده  این زمین ها از سال پیش در محدوده 
قانونی شهرســتان قدس قرار گرفته و از آنجا به ما گفتند 
که با شــهرداری تهران کاری نداریم و محدوده شهرداری 
تهران نیست.« مشاور گروه خودروسازی بهمن مساحت 
این زمین هــا را ۱۲۰هکتــار اعلام و عنــوان می کند که 
حصارکشی ها برای جلوگیری از تخلیه نخاله و ضایعات به 
محدوده زمین انجام گرفته و نیوجرسی های بتنی موقت 

برای حراست و حفاظت از ملک است.« 

برنامه ما طرح توسعه کارخانه است 
مشاور گروه خودروسازی با تأکید بر اینکه گروه بهمن در پی 
ساخت مجتمع مسکونی یا جذب جمعیت جدید نیست، 
می گوید: »برنامه ما صرفا طرح توسعه کارخانه است. تولید 
خودروهای برقی در دســتورکار اســت. هنوز هیچ مجوز 
ساخت وسازی صادر نشــده؛ اما تمام مراحل قانونی برای 
تغییر کاربری در حال طی شدن است و موضوع در کارگروه 

تخصصی بررسی می شود.«

حصارکشی تخلف است 
شهردار ناحیه۶ منطقه۱۸ پس از 
شنیدن صحبت های مشاور گروه 
خودروسازی می گوید: »بازی با 
کلمات ایجاد مجــوز نمی کند و 
هر ساخت وساز و تغییر کاربری 
نیاز به مجوز دارد و دیوار بتنی هم 
دیوار محسوب می شود و تخلف 
اســت. ضمن اینکه گروه بهمن 
باید پاســخ دهد که کاربری این 
زمین چیست که در ۶هکتار آن 

کانتینر دپو شده است.« 

دیوارهای بتنی را در گاوداری دپو می کنند 
رضا محمدی، شهردار منطقه۱۸: شرکت بهمن موتور در چند 
ماه اخیر از ۱۵۰هکتار زمین سوءاستفاده کرده و تغییر کاربری 
زمین های کشاورزی را انجام داده اســت. ضلع شمال زمین 
را با دیوار های پیش ســاخته بتنی به ارتفاع 3متر دیوارکشی 
کرده و حتی شعار سال را روی دیوار آورده است. در کنار آن 

نیز کانتینر هایی را که مستقیما از چین وارد شده در این 
زمین ها مستقر کرده اند. یک گاوداری در این زمین وجود 
دارد که دیوار های بتنی را در داخــل این گاوداری دپو 
می کنند. شــرکت بهمن موتور 2بخش دارد که بخشی 
از آن که قدیمی و حدود ۴۰هکتار است، در آن محدوده 
واقع شده که تخلف ماده۱۰۰ داشت و مانند سایر رأی های 
ماده۱۰۰ با آن برخورد شده بود؛ اما این زمین خواری نباید 

با آن اشتباه گرفته شود. 

مجوز نامعلوم برای دیوارکشی ها 
در نامه و بخشنامه ابلاغ شــده توسط استانداری 
و با توجه به تفســیر هایی که از قانون و تقسیمات 
کشــوری دارند، به گونه ای تفسیر شده که گویی 
تهران حریم ندارد و حریمی برای آن قائل نشده اند. 
با فرض محال که شهرداری تهران اجازه ورود به 
حریم را ندارد، دوستان در شهرستان قدس باید 
پاســخ دهند که با کدام مجوز این دیوارکشی ها 
صورت گرفته اســت. لغو مصوبات شورای عالی 

شهرسازی فقط می تواند توسط دیوان عدالت 
صورت گیرد. در جلســه ای که با استانداری 
داشــتیم قرار شــد که کمیته ای تشکیل و 
براساس آن شیوه نامه جدید ابلاغ شود و تأکید 

استاندار تهران نیز بر صیانت از حریم است. 

150
هکتار از اراضی 
کشاورزی حریم 

منطقه۱۸ 
توسط شرکت 
خودروسازی 
محصور شده 

است. 

۶00
 متر از 

شمال زمین 
محصورشده، 

به گفته شهردار 
منطقه بدون 
مجوز قانونی 

دیوارکشی شده 
است. 
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هکتار مساحت 

زمین  به 
ادعای شرکت 
خودروسازی 

است. 

در پــی تصمیم اخیر 
از دستگاه های  یکی 
دولتی، حریم تهران به 
نقطه کانونی مخاطرات 
خارج از شهر تبدیل 
شده و نگاه سودجویان 
را به  خود جلب کرده 
این  است. وســعت 
بخش ۵هــزار و ۹۱۷ 
کیلومتر مربع اســت 
که چیزی حدود ۹برابر 
محدوده شهری تهران 
محســوب می شود. 
مدیــران شــهری 
پایتخت در روزهای 
اخیر، مواضع خود را 
برای رفع این معضل 
بازگشت مدیریت  و 
حریم به تهران اعلام 

کرده اند.

 مواضع قاطع مدیران شهری
 درباره حریم تهران
حریم شهر، آینده تهران است

نشســت زمین و ایجاد حفره های کوچک و 
بزرگ در بعضی خیابان های پایتخت گاهی 
خبرساز می شــود و مردم را نگران می کند؛ 
مثل اتفاق اخیر در محله اقدسیه که چاله ای 
ایجاد شــد. بحران فرونشســت در تهران 
جدی است؛ اما بررســی ها نشان می دهد 
وضعیت، اینجا از بعضی شهرهای دیگر بهتر 
است. فرونشست در پایتخت سال ها پیش 
از بخش های جنوب غربی تهران آغاز شد و 
گرچه بخش هایی از غرب را هم درگیر کرده، 
اما هنوز به مرکز، شمال و شرق تهران سرایت 
نکرده است. پس چرا همچنان شاهد چنین 
حوادثی در برخی از مناطق هســتیم؟ علی  
نصیری، رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران در گفت وگو با همشهری 

دراین باره بیشتر توضیح می دهد.

 کدام مناطق تهران درگیر فرونشست اند؟
فرونشست حاصل خالی شدن ســفره های آب زیرزمینی به دلیل برداشت بی رویه 
است. در گذشته بحث فرونشست تهران در مناطق۱۸ و ۱۹ وجود داشت؛ اما امروز 
این پدیده منطقه۱۷ را هم دربرگرفته و حتی به بخش هایی از منطقه۱۰ و جنوب 
منطقه۲۱ هم رسیده است. اما در نقاط دیگر تهران شاهد فروریزش هایی هستیم 
که ناشی از آب شستگی است؛ مثل آنچه سال گذشته در خیابان ولی عصر)عج( رخ 

داد. این وضعیت گاه منجر به ایجاد چاله در محل می شود.

 چه اقداماتی انجام شده است؟
موضوع فرونشست تهران به دغدغه مسئولان تبدیل شده است. فرونشست در تهران 
جدی است و باید با سرعت برنامه ریزی شود. البته فعالیت هایی شروع شده است. 
شورای شهر ششم لایحه ای را در این خصوص برای تصویب در مجلس دنبال کرد 
که در حال طی مراحل قانونی است. همچنین مکاتباتی با سران 3قوه در این زمینه 
انجام شده و شهردار تهران هم در سطوح عالی پیگیر این مسئله است. از سوی دیگر 
رئیس جمهور  فرونشست را به عنوان مســئله ناترازی دنبال می کنند و موضوع در 
دستور کار وزیر کشور و استانداران نیز قرار گرفته و تعاملات در این زمینه سازنده تر 

از قبل پیش می رود.

مردم چه کنند؟
علاوه بر صرفه جویی در مصرف آب، نصــب لوازم و تجهیزات کاهنده مصرف یکی 
از مهم ترین اقداماتی است که مردم می توانند انجام دهند. در بسیاری از کشورها 
فاضلاب از روشویی ها با لوله کشی به فلاش تانک منتقل و دوباره مصرف می شود. 
اقدام دیگر، اجرایی کردن مبحث۱۶ مقررات ملی ساختمان است که بازچرخانی 
آب در خانه ها را الزامی می کند. این موضوع باید توسط آبفا و شهرسازی پیگیری 

شود که در زمان ساخت خانه ها این موضوعات لحاظ شده باشد.

مجادله آب و خاک زیر پوست شهر 
مهم ترین علل فروریزش زمین در تهران ترکیدگی لوله های شبکه 

انتقال آب و آب شستگی است

نوسازی شبکه آب فرسوده تهران
مهم ترین علت فروریزش در تهران ترکیدگی لوله های آب و آب شستگی در محل است؛ هرچند آبفا 
در اغلب موارد ابتدا موضوع را نمی پذیرد. شبکه آب تهران فرسوده و قدیمی است و باید نوسازی 
شود. در گذشته مسئولان آبفا تا ۴۰درصد فرسودگی شبکه را پذیرفته بودند؛ ولی مسئولان امروز 

تقریبا برنامه ای برای این موضوع ندارند و ترجیح  می دهند موضوع را انکار کنند.

1
جلوگیری از اتلاف آب در شبکه توزیع

افزایش راندمان انتقال و کاهش اتلاف آب در شبکه توزیع یکی از مهم ترین اقدامات در زمینه 
پیشگیری از رشد خزنده فرونشست و فروریزش در تهران است. مدیرعامل قبلی آبفای استان 
در جلسه ای میزان پوسیدگی را حدود ۴۰درصد اعلام کرد؛ اما مدیرعامل کنونی، این میزان را 
یک بار ۲۰درصد عنوان کرد و بار دیگر کمتر از ۲۰درصد دانست. میزان دقیق فرسودگی شبکه 

آب تهران باید توسط متخصصان با بررسی های دقیق مشخص شود.

2
آب اولویت باشد، نه پول

با استفاده دوباره از پساب برای آبیاری ها، برداشت بی رویه از چاه ها کاهش می یابد و در کنار 
اصلاح الگوی کشت فضای سبز، به مدیریت منابع آبی تهران کمک می شود. در تهران اما مسئله 
نرخ گذاری استفاده از پساب برای آبیاری فضای سبز، سال هاست به چالش میان آبفا و سازمان 
بوستان های شهرداری تبدیل شده و باید یک بار برای همیشه حل شود. مسئله آب مسئله ای 

راهبردی است و باید بر مسائل مالی اولویت داشته باشد.

3
مدیریت برداشت از منابع زیرزمینی 

آبفای تهران برای تامین آب شرب مردم ناچار به حفر چاه های جدید شده؛ اما حفر هرگونه چاه 
فرونشست را تشدید می کند و اگر همزمان با حفر چاه های جدید، تدابیر فوری ویژه نباشد، این 
موضوع می تواند فرونشست را تشدید کند. البته اقدامات در این مسیر باید متمرکز بر مدیریت 

مصرف آب باشد، نه اینکه صرفا آب جدید از نقطه ای دیگر بکشیم.

4
 بازگشت به طرح های مبتنی بر طبیعت 

در سال های گذشته دخالت های زیادی در طبیعت شــده؛ به طور مثال کف رودخانه ها و روددره های تهران 
سیمان شد با این تفکر که شکیل می شود. این سیمان ها باید تراشیده شود تا علاوه بر جلوگیری از سیل، آب 
مانند گذشته قدرت نفوذ در زمین پیدا کند و کم کم منابع آب زیرزمینی جایگزین شوند. باید به راهکارهای 

مبتنی بر طبیعت بازگشت و دستکاری کمتری در طبیعت داشت.

5

5
راهکار برای 

کاهش 
 فروریزش
 در تهران

فرونشست زمین 
نشست تدریجی 

زمین بر اثر 
تخلیه منابع آب 

زیرزمینی و...

فروریزش زمین
نشست زمین در اثر ایجاد 

ناگهانی حفره های زیرسطحی 
از قبیل حفاری یا  شستگی 

لوله آب و...

فروچاله
ریزش سقف یک حفره 

زیرزمینی که روی سطح زمین 
نیز به صورت واضح قابل 

رؤیت است.

کلیدواژه

فرخنده رفائیگزارش۲
روزنامه نگار

سانتی متر میزان 20
فرونشست سالانه 

زمین در تهران 
است.

40
درصد شبکه انتقال 
آب تهران فرسوده 

است.

5
منطقه ۱۰، ۱۷، ۱۸، 

۱۹ و ۲۱ با درصدهای 
متفاوت درگیر 
فرونشست اند.


